
  

 
 

 

 

 

 

 

IPARISTA DIÁKLAP 

53. évfolyam 2015/2016 II. szám 

 

A budapesti székhelyű Rákóczi Szövetség, amely a felvidéki magyar diákokat is 

sokoldalúan támogatja, március 13-án, Esterházy János születése 115. évfordulójának 

előestéjén magas kitüntetésben részesítette a kassai Iparit, vagyis a magyar nyelvű 

szakképesítést nyújtó Szakkay József Szakközépiskolát. 

A díj átvételénél jelen volt az iskola jelenlegi 

igazgatónője, Ing. Matej Éva mérnöknő, 

valamint a korábbi igazgatók közül Nógell 

Tibor és Pulen Lajos is. Az ünnepi méltatást 

szintén az iskola egykori diákja, Kollár Péter 

tartotta.  

A Rákóczi Szövetség és az Esterházy János 

Emlékbizottság 1991 óta rendez 

emlékünnepségét Budapesten, ahol minden 

évben Esterházy Emlékplakettet és elismerő 

oklevelet adományoznak olyan személyek és 

intézmények részére, akik és amelyek a 

felvidéki magyar közösség szolgálatában 

kiemelkedő tevékenységet fejtettek ki, illetve 

gróf Esterházy János mártír sorsú politikus 

szellemi örökségének megőrzéséért és 

megismertetéséért kiemelkedő munkát 

végeztek 

Készítették : Bartók Lóránt,Lőrincz Tamás II.C 
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ROBOTIKA 
Iskolánk ismét megmutatta, hogy komolyan veszi a robotikát.  

Két első éves diákunk 2. helyezést ért el a füleki gimnáziumban megrendezett RoboSum 

versenyen. 

 

A csapatok 2 versenyszámban indulhattak: 

1. RobotOlymp 2016, ami súlyhúzásból, célba 

dobásból, szumóból és labirintusból való 

kijutásból állt. – 6 csapat vett részt. 

2. RoboSum2016– 10 csapat vett részt. Mi 2. 

helyezést értünk el. 

A verseny szabályai: 

A verseny több körből áll. Mindegyik kör maximum 

három perc. Ha nincs nyertes a három perc végén, 

akkor a kör döntetlen. Két nyertes roham a 

robotgyőzelmét jelenti, de kötelesek lejátszani a 

harmadik rohamot is, ha beleférnek a 3 perces 

időkorlátba. Egy roham nem lehet hosszabb, mint egy 

perc. Egy kör nyertese két pontot kap, a vesztes nullát. 

Ha az eredmény döntetlen, akkor mindegyik robot egy-

egy pontot kap. 

Iskolánkat Jámbor Máté és Simon Krisztián 

képviselték. Vonattal mentek a helyszínre 

Kovács Andrea tanárnő kíséretével. A verseny 

megkezdése előtt megmérték a robotok súlyát 

és méreteit és eszerint sorolták be őket. Két 

pályán lehetett harcolni. Az első ellenfelet 

nagyon hamar kiejtették majd további kettő 

mérkőzést nyertek. Azután elkezdődött az 

olimpia elődöntő.  

Nem számítottak arra, hogy másodikak 

lesznek. Összesen 12 csapat vett részt a 

versenyen Buzitáról, Kassáról, Fülekről, 

Galántáról, Kecskemétről és Rimaszombatról. 

A RoboSum kategóriában Kecskemét első 

helyezést ért el és Fülek volt a harmadik.  

A szervezéssel elégedettek voltak, az étel is 

ízlett nekik és jól érezték magukat. 

 

Nagy, Lénárt II.C  
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/Filip Csaba, Farkas Tamás II.C/ 

A rák ellenes liga (Liga proti rakovine) 

onkológiai betegek gyógyulásának segítésére 

szóló pénzgyűjtésbe nagy szeretettel 

bekapcsolódtak az iskolánk és a kollégium 

diákjai is.  

Ez éven április 15.-én 20. alkalommal került 

megrendezésre az önkéntes pénzgyűjtés. Ezzel a 

munkával az onkológiai betegek gyógyítását 

segítették. Kassa utcáin az önkéntesek az 

adományozókat megajándékozták egy kis 

nárcisszal, amit az emberek feltűzhettek, ezzel 

mutatván a támogatásukat. A rákellenes liga az 

egész év folyamán különféle programokat és 

projekteket készít, amelyek segítségül szolgálnak az 

onkológiai betegeknek. Ezenkívül támogatja az 

egészségügyi intézményeket és a kutatást az 

onkológiai betegségek terén. 

Az iskolánk is bekapcsolódott ebbe az akcióba. A II.C 

és a III.C osztály diákjai csatlakoztak, Dulina Timea 

tanárnő vezetésével. Összesen 31 önkéntes volt. 

Nagy sikerrel jártak, hiszen 2014-ben még csak 

3 dobozzal indult a gyűjtés és mindössze 

269,13€-t gyűjtöttek, az idén ez 11 dobozra és 

770,05€-ra nőtt. Számunkra fontos, hogy 

a diákok bekapcsolódjanak ilyen iskolán kívüli 

akciókba is.  

 

/B. Stella, Filip Csaba, Farkas Tamás II.C/  
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/Filip Csaba, Farkas Tamás II.C/ 

PÉNZÜGYI JÁRTASSÁG 
A pénzügyi jártasságon december 8-án és 9-én részt vettek a IV.A és IV.C diákjai, február 9-

én a III.A és III.C, majd március 14-én az I.C és a II.C kereskedelmi akadémia diákjai is. 

A foglalkozás a helyi szabadidős központban volt megtartva PaedDr. Marta Havriľaková 

Mikuľaková közreműködésével. A diákok a foglalkozásokon számos dolgot elsajátítottak és 

tanultak meg, hogyan gazdálkodjanak és bánjanak a pénzzel. Később ezt a pénzügyi jártasság 

hetén, ami április 25-től április 29-ig tartott meg is mutathatták, és elsajátíthatták az 

ekonómia és logisztika a harmadik szektorban óráin.  

 

 

 

 

 

 

MÁRCIUS 15-EI MEGEMLÉKEZÉS 
A hagyományokhoz híven az ipariban is megemlékeztek az 1848-as március 15-ei 

szabadságharcra. Mint minden évben, a diákok ebben az évben is készültek egy műsorral, 

amit az iskola tornatermében adtak elő. A műsort az I.C és az I.A osztály, valamint Benkő 

Sándor 4.C osztályos tanuló adta elő.  

A megemlékezés délután a Tháliában folytatódott, majd egy ünnepélyes vacsorával ért véget. 
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IpariFM 
A napokban Derján Zsolt iparista diáknak tettünk fel 

pár kérdést az IpariFM rádióval kapcsolatban. 

Honnan kapta az IpariFM a nevét? 

- Kovács Imre ötlete volt, a logót is ő tervezte, majd közös 

döntés alapján elneveztük IpariFM-nek. 

Mióta működik az újonnan indított IpariFM? 

- Az ötlet szeptemberben jött, alapfelszerelés volt és a 

szülői szövetség támogatásával sikerült a további 

felszereléseket is beszerezni. 

Miből áll pontosan a felszerelés? 

- Az iskolánk bemondó hálózatra egy mixpult segítségével 

csatlakozunk, melyet rákötünk egy laptopra, amin egy 

médialejátszó fut. A mixpultra 2 mikrofon van rákötve, 

mely segítségével történek a beszélgetések illetve a 

beszélgetések felvétele. 

Hányszor működik egy héten a rádió? 

- A rádió kétszer működik egy héten (kedden), amikor is 

zene megy illetve diákfáma és csütörtökön, amikor 

vendégeket fogadunk és velük beszélgetünk, illetve ha 

nem hívunk vendéget, akkor zene megy csütörtökön is. 

Honnan jött az ötlet, hogy kedden illetve csütörtökön 

szólaljon meg az IpariFM? 

- A keddi napot azért választottuk, mert szeretnénk a 

diákokat megnyugtatni. Csütörtököt pedig azért, hogy 

feldobjuk a kedvüket hétvége előtt. 

Nem gondolkodtatok rajta, hogy egy héten többször 

szólaljon meg az IpariFM? 

- Mivel ez időigényes, ezért nem tervezünk bővítést. 

Szerinted nem lenne jobb, ha a rádió az ebédszünetben 

szólalna meg? 

- Gondolkodtunk rajta, de mivel sokan járnak ebédelni 

vagy már végeznek esetleg csak simán nincsenek suliba, 

így többen hallják a nagyszüneti adást. 

Kik a rádió jelenlegi tagjai? 

- A diákfámát én (Derján Zsolt) vezetem és egyben kisegítő 

technikus is vagyok, a technikusunk Mišurák László, a 

panorámát Kováč Imre vezeti, a 10 órait Kováč Imre és 

Csizmadia Benjamín. 

Új tagokban nem gondolkodtok? 

-Mindig várjuk az ötleteket a diákoktól és várjuk a lelkes 

jelentkezőket műsorvezetőknek. Jelentkezni lehet a 

jelenlegi szerkesztőknél. 

Újítások várhatóak a rádióval kapcsolatosan? 

- Azt hiszem a legnagyobb 

újítás a Tabletalk lenne, 

amelyben a diákokkal 

beszélgetnénk a 10 órai-

ban, illetve szeretnénk 

érdekesebbek lenni, és olyan vendégeket meghívni, 

akiket a diákok értékelnek. 

A rádióban elhangzó zenét ki választja ki? 

- Mišurák László választja ki előtte való este és állítja 

össze. 

Meddig tart egy felkészülés egy 10 óraira? 

- Előtte lévő nap felkészülünk, megírjuk a kérdéseket, 

amiket fel szeretnénk tenni, illetve improvizálva is teszünk 

fel kérdéseket. 

Mi alapján hívjátok meg a vendégeket egy adott 

beszélgetésre? 

- Mindig próbálunk érdekes embereket hívni, például 

színészeket, tanárokat, elnököket és volt iparista 

diákokat. 

Szerinted eddig ki volt a legérdekesebb vendég? 

- Számomra a legérdekesebb Soltész Zsolt, volt iparista 

diák, a Kassai Iparista Klub elnöke. 

Mi a te benyomásod arról, mennyire tetszik a 

diákoknak a rádió? 

- Sokan mondták már, hogy tetszik nekik a rádió. Mi a 

rádióval az egész diákságot szeretnénk megcélozni és a 

kedvükre tenni. 

Nagy felelősséggel jár a műsorvezetés? 

- Inkább időigényes, mert sok dolog után kell nézni, 

felkeresni, a könyvtáros nő segítséget nyújt az iskolai 

eseményekkel kapcsolatban. 

A rádióban való aktivitás miatt nem szoktatok késni az 

órákról? 

- Az elején késtünk az órákról, mert nem sikerült mindig 

pontosan befejezni egy adott műsort, de idővel összeállt 

a csapat és így arra törekszünk, hogy beleférjünk a 20 

perces szünetbe. 

A tanárok tolerálják a késést az adott órákról? 

- Nem fogadják boldogan, ezért törekszünk arra, hogy ott 

legyünk az óra kezdetekor. 

Köszönjük Derján Zsoltnak a kérdések megválaszolását. 

Készítette Tamás Lóránt és Sztasko Gergely
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a WI-FI
Ma már nehezen tudnánk elképzelni az éltünket WI-FI nélkül. Ez egy olyan dolog, ami már 

mindenhol ott van életünkben. Van WI-FI otthon, a bevásárlóközpontban, de még az 

iskolában, a tanítás szüneteiben is állandóan a WI-FI – n „lógunk”. 

Ez azt jelenti, hogy az Ipari is le van fedve WI-FI-vel. 

A második emeleten három-, a harmadik emeleten 

pedig kettő olyan router található, amely WI-FI – t is 

sugároz; de van saját WI-FI – je az igazgatóságnak, a 

könyvtárnak, a CNC műhelynek és a büfének is, 

ezeken kívül pedig található még WI-FI router az A45-

ös teremben is. Ez azt jelenti, hogy az Ipariban 

körülbelül tíz WI-FI router van. Ezek mindegyike 

jelszóval védett a hálózatra felcsatlakozók biztonsága 

érdekében. Ez azonban nem jelent teljes biztonságot.  

Azok az emberek, akik szintén arra a hálózatra 

csatlakoznak, mint mi, könnyen megtekinthetik, 

hogy mi mit nézünk, hozzáférhetnek közösségi 

oldalainkhoz, üzeneteinkhez! 

Mindig legyünk körültekintőek, ha személyes 

adatainkról van szó, kiváltképpen, ha valamilyen 

forgalmas helyen csatlakozunk, valamilyen nyílt 

hálózathoz. Ilyenkor lehetőleg ne lépjünk be olyan 

oldalakra, ahonnan bizalmas információkhoz 

juthatnak mások 

 

A wifi sugárzás lényegében minden emeleten megtalálható az iskolánkban. Mint már tudjuk 

wifi megtalálható mintanyiunk telefonjában. Így ez által rá tudunk csatlakozni akármely 

wifire, amely nincs kódolva, vagy ha tudjuk a kódot. Ennek vannak előnyei és hátrányai is. 

Előnyei: Ide tartozik az, hogy a tanárok azonnal tudják a diákokkal tudatosítani a változásokat, 

információkat, mint pl.: milyen jegyet kaptak, milyen órájuk lesz mi a helyettesítés mely tanár, ill. tanárnő 

hiányzik. A diákok számára azért is jó, mert tudnak üzeneteket küldeni egymásnak. Tudnak minden féle 

internetes oldalra rámenni információkat szerezni a tananyagokról. 

Hátrányai: A diákok internet elérésével akár 

órán is internetezhetnek, pedig akkor 

tanulniuk kéne. Nem figyelnek oda, de azt lesik 

ki írt nekik üzenetet. Szünetekbe nem ismétlik 

át a tananyagot, hanem interneteznek 

 

Petrik, Ucekaj 
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A Szakkay József Szakközépiskola 5 millió forintot (15 ezer euró) nyert el a 

Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága által meghirdetett és a magyar kormány 

által finanszírozott, 2015 a külhoni magyar szakképzés éve program pályázatából. 

A tavalyi, 500 millió forintos keretösszegű programnak 

köszönhetően 2015-ben összesen 345 millió forint értékben 

kaptak különböző fejlesztési támogatásokat a külhoni 

magyar régiók szakiskolái. Az összegből Szlovákiában 

összesen 12 iskolában valósultak meg fejlesztések, köztük a 

kassai Szakkay József Szakközépiskolában is, ahol 5 millió 

forintot költhettek a felszerelések korszerűsítésére. 

„Szoftverek, egy analóg és egy digitális elektro-

laboratórium, valamint néhány, az anyagok mechanikai és 

technológiai tulajdonságainak mérésére szolgáló eszköz, 

egyebek között egy 3D nyomtató megvásárlására 

fordítottuk a pénzt. A felsorolt dolgok mind a modern 

műszaki oktatás eszközei, a szakképzés fejlesztését 

szolgálják, és nemcsak a tanulásban segítik 

növendékeinket, hanem felkészítik őket a későbbi 

munkájukra is. Az ilyen segítség számunkra 

felbecsülhetetlen, hiszen a személyi jövedelemadó 

két százalékán kívül szinte semmilyen más 

támogatást nem kapunk” – mondta lapunknak Matej 

Éva igazgató. A csütörtöki ünnepélyes átadáson 

többek között Szilágyi Péter, a miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkára, Szesztay 

Ádám kassai magyar főkonzul, valamint Zachariáš István 

megyei alelnök is jelen volt. „Kárpát-medencei 

partnereinkkel olyan 5 éves cselekvési tervet dolgoztunk ki, 

melynek során minden éven támogatásban részesítjük a 

külhoni intézményeket. Természetesen a szakiskolákból 

kikerült fiatalokat is segítjük, ezért azokat, akik saját 

vállalkozást terveznek vagy már vállalkoznak, a külhoni 

fiatal magyar vállalkozók évében tudjuk támogatni. 

Ezekre a támogatásokra május végétől lehet pályázni” 

– mondta lapunknak Szilágyi Péter, aki a kassai 

ünnepélyes átadó után a perbenyiki Mezőgazdasági 

Szakmunkásképző Iskolába indult, hogy átadja a 

tangazdasági és gyakorlókonyha felújítására, 

valamint a fémmegmunkáló és javítóműhelyek 

eszközbeszerzésére elnyert összeget 

 

Forrás: Új szó 
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Az elmúlt hetekben az iskolánk digitális felületérdesség mérő műszerrel, három pontos toló 

mércével, digitális keménység mérővel valamint egy három dimenziós modellek 

nyomtatására szolgáló nyomtatóval gazdagodott, amit a 2015-a külhoni magyar 

szakképzés éve pályázatnak köszönhetően szerzett meg az Ipari. Ezek a műszerek a CNC 

műhelyben vannak elhelyezve, ahol az iskolánk diákjai és tanárai már alaposan letesztelték 

és használatba is vették ezeket az eszközöket. A következő képeken láthatjuk a nyomtatót és 

néhány makettet is.   

A 3D nyomtatás folyamatának jellemzője, hogy rétegről rétegre építi fel a nyomtatandó 

modellt, a vékony vízszintes keresztmetszeteit egymásra helyezve. Ezt a folyamatot érdemes 

a hagyományos, otthoni nyomtatónk működése alapján elképzelni: a kinyomtatott lapok 

egymásra halmozódnak, és akár egy egészen magas köteget is képezhetnek, ahogyan a lapok 

sorba egymásra kerülnek. A különbség nagyvonalakban csak annyi, hogy nem lapra 

nyomtatunk tintát, hanem a tárgyasztalra, majd az előző rétegekre modell- és 

támaszanyagot. A nyomtatás végeztével nem egy köteg papírunk fog előttünk tornyosulni, 

hanem a kinyomtatott prototípusunk. 
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Immár hagyományosan a húsvéti szünet után az iskolánkban iparista napokat 

tartottunk. A szervezést a diákönkormányzat vállalta magára és egy remek 

délutánt tölthettünk az iskolában. Lehetett röplabdázni, filmet nézni, játszani, 

sakkozni. 
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A kassai hulladékkezelő vállalat a KOSIT egy új versenyt talált ki. Felszólította a város 

diákjait készítsenek az osztályukról egy szelfit. Csak egy kikötésük volt: legyen mindenki 

zöldben! Az Ipari teljes gőzzel csatlakozott a felhíváshoz, és minden osztály elkészítette 

a saját szelfijét. A képeket publikálták a facebookon, és az nyer, aki a legtöbb megosztást 

kapja. Az I.C-sek lettek a másodikosok, az I.A pedig a harmadik. Jutalmuk 250 illetve 

200euro lett, amit kirándulásra fordíthatnak. 
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Áprilisban Budapestre utaztunk. Reggel 
az iskola elől 7 órakor volt az indulás. 
Ezen az akción az elsős, ill. a nagyobb 
osztályok diákjai is részt vettek a 
tanáraikkal. Tizenegykor Budapestre 
érkeztünk. A buszsofőr megállt a 
városban és gyalog folytattuk tovább az 
utat a Parlamentbe. A rakpart mellett 
jöttünk végig és mindenki csodálta a 
várost. Budapest gyönyörű város. Mikor 
beértünk a parlamentbe, átléptünk egy 
ellenőrző kapun, ami átnézett 

bennünket, hogy nem található-e nálunk 
olyan dolog, amit oda illegális bevinni. Na, itt akadt egy 
kisebb probléma, de ez is megoldódott. Mindenki 
kapott fülhallgatót, hogy jobban halljuk az 
idegenvezető hölgyet, ill. egy őr is végig kísért 
bennünket. A parlament látogatása után a West End 
áruházba mentünk, mivel a színház csak este 7-től 
kezdődött. A bejáratban megbeszéltük a találkozási 
időpontot, ezután pedig mindenki szétszéledt az 
áruházban. Nem teljes 4 óra szabadidőnk volt. Ezt az 
időt vásárlással, mozizással és evéssel töltöttük.  Hat 
órakor elindultunk a Vígszínház felé, ahol az előadást 
tartották. A Földrengés Londonban c. darabot néztük 
meg, amely  egy nagyon modern 21. századi angol 
darab volt, hihetetlenül izgalmas, fordulatokban 
gazdagon mutatta be néhány ember sorsát, miközben 

sok humorral és zenével mesélt az élet nagy 
kérdéseiről. Körülbelül 3 óráig tartott a 
szünetekkel együtt. Tíz órakor vége volt a 
darabnak és elindultunk hazafelé. Már 
mindenki látszott a fáradtság és nagyon 
álmosak is voltunk. Volt, aki már a buszban 
elaludt, de olyan is, aki még ezt a 4 órás utat 
is végigszórakozta. Hajnali kettő körül 
értünk Kassára. A kollégistákat elvitték a 
kollégiumba, ahol már várták őket. Nagyon 
tetszett mindenkinek az akció és reméljük, 
még több ilyenben vehetünk majd részt a 
jövőben.  

Készítette: Vajda Réka, Matusák Monika 
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/Filip Csaba, Farkas Tamás II.C/ 

Árams z ü n e t  

Tudjuk-e, hogy a Honfoglalás idején Európában 
csak a görögöknek és a rómaiaknak volt 
írásbeliségük, és amikor mi megérkezünk a Kárpát-
medence területére, már kiforrott, kész, mintegy 
6000 éves írásbeliséget hoztunk magunkkal?  

Tudjuk-e, hogy az Ómagyar Mária-siralom 
szövegét mi még a mai napig értjük, hiszen 
szókincsét, mind a mai napig használjuk?  

Shakespeare drámáit, a művelt angol már csak 

szótár segítségével képes elolvasni, mivel annyit 

változott nyelvük az elmúlt 440 év során.  

A miénk, megtartotta nyelvtanát és szókincsét. Nem 

volt hajlandó belesimulni, beleolvadni a nagy nyelvi 

forgatagba, hiszen több ezer éve kiforrott és csak 

minimális változtatásokra van szüksége! 

Tudtad-e, hogy míg a nagy nyugati világnyelvek 

legjobb esetben is csak 7 magánhangzót ismernek 

(az olasz például csak 5-t), addig a magyar nyelv 14 

magánhangzót ismer és használ 

Tudjuk-e, hogy a magyar mesevilág páratlan az 

egész világon?  

Európában nem ismerik a tündért, hetedhét 

országot, fanyüvőt, hétfejű sárkányt, még nyelvtani 

szinten sem. Nincs szavuk rá.  

Tudtad-e, hogy a magyar nyelv tömörítő hatása 

szinte egyedülálló?  

Hogy hihetetlenül gazdag, képalkotó képessége van 

szavainknak, hogy tárgyas ragozásával, harminchat 

mozzanatos, negyvenhat gyakorító, sok-sok kezdő, 

műveltető, ható igékkel, főleg pedig igekötőink 

előre és hátra-vetésivel, amivel a cselekvés és az idő 

boszorkányos árnyalatait és mozzanatait jelölhetjük.  

Ilyen bravúrra a világ egyetlen más nyelve nem 

képes! 

Példa a „néz” ige módozataira: néz, nézeget, 

nézelődik, nézőben, nézve, nézvést, nézetlen, 

nézhetetlen,  

néztében, nézetében, stb.  
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